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Vážení spoluob čané, 
 
tak nám čas zase pokročil a jsme u dalšího vydání našeho zpravodaje. Nakonec nám srpen ještě 
přinesl dost hezkých a teplých dnů po útrapách, které nám počasí připravilo v minulých měsících. 
Ale i konec srpna se zase proměnil jako kouzelným proutkem a najednou a bez varování přišel 
podzim. Snad nám ještě sluníčko přinese pár hezkých slunečních dní tak jako uprostřed měsíce 
září. Doba dovolených v letních měsících skončila, všichni se opět vrátili do práce a děti do 
školních lavic.  
Předposlední srpnový víkend naši dobrovolní hasiči ve spolupráci s obcí připravili III. ročník 
Sudické lávky. Zaměstnanci obce připravili a napustili kluziště, hasiči připravili lávku a mohlo se 

začít. Vzhledem k letošnímu počasí se skoro dva měsíce odkládala a nakonec se nám podařilo najít ten nejlepší 
termín hlavně kvůli počasí. To bylo nádherné sluníčko, teplota 30 stupňů a nebe bez mráčků. Jako každý rok se 
závod rozjížděl pomalu, ale nakonec se na startu sešlo přes čtyřicet účastníků. Soutěžilo se v několika disciplínách na 
lávce dlouhé 39 metrů a široké 20 centimetrů, hloubka vody byla v průměru 70 centimetrů a teplota mezi 10 a 20 
stupni. Hlavní disciplína - jízda na káře se závažím a jízda na kole bez závaží. V káře bylo živé závaží - spolujezdec 
nad 50 kg.  Velice úsměvné disciplíny hlavně pro ty, kteří se dívali ze suchého břehu a bylo jich na tři stovky. 
Samozřejmě nejlepší výkony pak byly oceněny příslušnými cenami, ať už movitými či kapalnými. Na kole byl nejlepší 
Josefus Jakub, který přejel lávku za necelých šest sekund.  Disciplína jízda na káře byla rozdělena na závod mužů a 
žen. Nejrychlejší ženou se stala slečna Lamlová a nejrychlejším mužem Jan Pavlíček. V letošním roce však připravili 
pořadatelé i závody tříčlenných družstev. Závodníci museli překonat lávku na káře, uprostřed lávky se prostřídali, pak 
následovalo překonání kluziště  plaváním či broděním, další z členů pak překonal lávku na kole a posledního člena 
přitáhli lanem a na duši přes vodní plochu. Závod družstev pak vyhráli Pavlíček Jan, Levák Lukáš a Michal Kryštof. 
Poslední disciplína byly souboje s tyčemi ovázanými molitanem. Závodníci museli jeden druhého co nejrychleji dostat 
z lávky a prokousat se pavoukem soutěžících až k prvnímu místu. Tuto disciplínu vyhráli ve svých kategoriích Jiří 
Plachtzik, Věrka Teichmannová a Mirek z Hněvošic. Krásné sluneční odpoledne se určitě líbilo všem, kteří se přišli 
podívat či si zasoutěžit. Bylo nachystáno i zázemí  v podobě sprchy, šatny či WC. K dispozici byly i nápoje či klobásy.  
     Ve středu 15.9.2010 se v Sudicích otevřela nová 
mateřská školka. Celá akce trvala přes tři roky. V roce 
2007 po návštěvě staré mateřské školky a jejich 
nevyhovujících prostor, rozhodlo zastupitelstvo obce          
o jejím přemístění do areálu Základní školy. Zde již bylo 
volné patro, které v minulosti sloužilo družině či zvláštní 
škole. Začalo se s přípravou projektu, vyřizování povolení 
a také se zpracováním žádosti o dotaci z Regionální rady 
Moravskoslezského kraje. Vše vyšlo, obec získala dotaci 
ve výši necelých tří milionů korun. Na jaře letošního roku 
proběhlo výběrové řízení na hlavního dodavatele, ve 
kterém zvítězila firma Fichna-Hudeczek a.s. Začátkem 
prázdnin začala rekonstrukce pavilónu a poslední srpnový 
den proběhla i kolaudace objektu. Pak začalo velké 
stěhování. I když je nová školka vybavená novým 
nábytkem, bylo ještě spousta věcí, které se musely 
přestěhovat. Na to nastoupili zaměstnanci obce, kteří 
všechno s pomocí paní vedoucí školky přestěhovali do nové  Obr. Interiér herny nové MŠ  Pokra čování na str. 2 

www.obec-sudice.cz 
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školky. Nakonec pak ještě nastoupily maminky a babičky a pomohly v novém objektu vše ustavit na správné místo, 
očistit, aby ti naši nejmenší přišli do krásně upraveného nového prostředí. Ve středu 15.9.2010 v 8.00 hod. proběhlo 
samotné přivítání dětí, rodičů, babiček i dědečků a přátel školy, došlo k slavnostnímu přestřižení pásky. Děti se pak 
odebraly do šatny, kde se převlékly a pak se zavřenýma očima vstoupily poprvé do herny nové školky. Hned po 
otevření očí zazněly z jejich úst radostné výkřiky překvapení a potlesk všech přítomných. Děti se rozběhly k hračkám 
a okamžitě si začaly hrát mezi procházejícími přihlížejícími. Pak si společně s paní vedoucí připily dětským 
šampusem a rozběhly se prozkoumat všechny prostory nové 
školky. V ložnici okamžitě vyzkoušely nové postýlky a těšily se, 
jak tam budou odpoledne odpočívat. Po odchodů všech rodičů 
už pak děti opět přešly do každodenního rytmu provozu. 
Určitě bych chtěl jako starosta naší obce poděkovat všem, kteří 
se na celé akci jakkoliv podíleli. Zastupitelům, kolegyním v práci, 
zaměstnancům obce, dodavatelské firmě či sponzorům, kteří 
nám pomohli zafinancovat věci, které nebyly v projektu. Také 
maminkám a hlavně paní vedoucí z mateřské školky, která po 
celou dobu výstavby pomáhala řešit problémy při přestavbě či 
přispěním vlastních nápadů. V současné době ještě probíhá 
úprava školní zahrady, kde se buduje dětské hřiště a chystají 
hygienické prostory pro děti. Vše by mělo být dokončeno během 
měsíce. Přeji tedy všem těm nejmenším aby se jim v nové 
mateřské školce líbilo, aby tam rádi chodili a aby jich tam bylo co 
nejvíce. Zvláště v tomto případě jsme to nedělali pro nás, ale pro Obr.  Děti si hned vyzkoušely nové postýlky   
naše děti a jejich budoucnost.       
     V měsíci září byla také dokončena ulice Luční a obyvatelé této ulice mohou využívat sto třicet metrů nového 
povrchu komunikace, kus nového chodníku a několik nových vjezdů, ale o tom se dočtete na jiném místě našeho 
zpravodaje. 
Naše obec také přispěla částkou 5.000,00 Kč na pomoc obcím postižených povodní v severočeském kraji. Tuto 
částku jsme přeposlali přes Spolek pro obnovu venkova Moravskoslezského kraje, kteří tyto prostředky věnovali 
potřebným obcím. 
     V sobotu 18.9.2010 proběhl již V. ročník Memoriálu René Vitáska ve střelbě z velkorážních pistolí. Počasí bylo 
nádherné, obloha bez mráčků, připravený areál střelnice a dvacet tři střelci, kteří závodili o putovní pohár a dvoudenní 
zájezd v hotelu Bahenec. Ženy si rozdělily místa v tomto pořadí: 1. Monika Václavíková s nástřelem 218, 2. Petra 
Šimková 194 a 3. Věra Novotná 108. Mezi muži pak zvítězil a celkovým vítězem se stal s nástřelem 253 bodů 
Lubomír Šimek, který si odvezl putovní pohár i hlavní cenu. Dále se umístili:  2. místo Rudolf Václavík a 3. místo Josef 
Obrusník, oba shodně s nástřelem 251 bodů, o umístění rozhodl větší počet desítek. Hlavní cenu pak předala paní 
Vitásková. Všichni si pak pochutnali na zde již vyhlášených steacích.     
     Tak a ještě pár slov k naší Základní škole. Dne 15.9.2010 bylo paní ředitelce Mgr. Michaele Ferenzové  předáno 
odvolání z funkce. Odvolání proběhlo v souladu se zákonem, paní ředitelka nedokončila k 1.8.2010 studium pro 
ředitele škol a tím nesplnila povinnost získat nejpozději do dvou let ode dne, kdy začala vykonávat funkci ředitelky 
školy, znalosti v oblasti řízení školství absolvováním studia pro ředitele škol v rámci dalšího vzdělávání 
pedagogických pracovníků. Následujícího dne byl jmenován ředitelem na dobu určitou do doby ukončení konkurzního 
řízení na nového ředitele Základní školy v Sudicích pan Mgr. Miroslav Krist. V pondělí 20.9.2010 pak rezignovala na 
svou funkci zástupkyně ředitele ZŠ Sudice Mgr. Zuzana Pešatová. Obě zmiňované jsou v současnosti 
v nemocenském stavu včetně ekonomky. Doufejme, že se již situace v naší škole stabilizuje a dění v ní bude hlavně 
ve prospěch našich dětí, které zde získávají vzdělání.  
     Co závěrem, snad omluva za to, že v letošním roce nevyjde všech šest zpravodajů, prostě to nestíháme, ale 
budeme se snažit se zlepšit. Za měsíc jsou komunální volby, tak ať si zvolíte toho, koho sami chcete. A jinak všem 
přeji krásný podzim ve společnosti svých blízkých a ať zima ještě nepřichází a dopřeje nám ještě dostatek krásných 
podzimních dnů.                    Petr Halfar, starosta 
 
Motto:  Pomluva nepřítomných je hlavní části našich rozprav. Kdyby se veškeré lidstvo sešlo na jednom místě, 
nemělo by brzy o čem mluvit.                                                       Jan Neruda 
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Poděkování spoluob čanům, spolk ům, organizacím a podnikatel ům 
 
Jako v každém zpravodaji, chci na těchto místech poděkovat všem, kteří nám byli jakkoliv 
nápomocni v naší práci, i jakýmkoliv oznámením, že někde nesvítí světlo, nehraje rozhlas, 
teče voda nebo neteče, propadlý či ukradený kanál atd. Všem, kteří opět neváhali a přiložili 
ruku k dílu, za jejich pomoc moc děkujeme! 
Spoluobčanům 

- za zametání, úklid chodníků a cest 
- za výsadbu a údržbu zeleně v předzahrádkách a na veřejném prostranství 
- za hlášení poruch na obecním majetku (veřejné osvětlení, chodníky, kanalizace…) 
- TJ Sokol Sudice za reprezentování obce při zápasech 
- klubu střelců za pořádání sportovní soutěže Memoriál René Vitáska 
- SDH Sudice za pořádání Sudické lávky a jejich sponzorům 
- obyvatelům ulice Luční za trpělivost při rekonstrukce této ulice 
- všem, kteří nám jakkoliv pomáhali při rekonstrukci a přemístění MŠ 

Děkuji všem, kteří se podíleli na organizaci akcí v obci a které jsem tady neuvedl, děkuji všem spoluobčanům za 
účast na akcích pořádaných obcí a organizacemi a děkuji i zaměstnancům OÚ za jejich pomoc při organizování akcí 
OÚ, stejně tak zastupitelům obce za pomoc při řízení obce.     Petr Halfar, starosta 
 
Navýšení rychlosti internetových p řípojek v obci 
 
Mopos Communications, a.s. jako poskytovatel internetového připojení v naší obci oznamuje, že v rámci modernizace 
sítě v regionu s platností od 1.8.2010 navyšujeme rychlosti u stávajících internetových přípojek. Ceny přitom zůstávají 
na současné úrovni. Rovněž u všech tarifů zrušili limity pro objem přenesených dat.  
Sdílené linky - mikroregion Hlu čínsko-Západ 
Připojení k Internetu prostřednictvím bezdrátové technologie v pásmu 2,4 GHz. Kapacita linky je sdílena v bezdrátové 
síti s definovaným počtem uživatelů na přístupový bod. S touto přípojkou může být uživatel připojen stále a platí 
pouze paušální částku za využití služby. Ke zřízení služby stačí jednoduchá registrace (bez smlouvy a aktivačního 
poplatku). Služba umožňuje formou předplatného na dané období plnou kontrolu nad výdaji za připojení k Internetu. 
Po skončení předplaceného období si uživatel vždy zvolí pro něj nejvýhodnější variantu předplatného platnou pro 
další období. Přípojky nemají žádné omezení objemu přenesených dat.  
Ceník sdílených linek  - platnost ceníku od 01.08.2010 (ceny předplatného na 1 měsíc včetně DPH) 
 
Tarif  Rychlost - Kbps  Platnost  Cena s DPH 
BASIC 512/128 1 měsíc 95,00 Kč 
MEDIUM 1024/256 1 měsíc 199,00 Kč 
EXPERT 2048/512 1 měsíc 299,00 Kč 
PROFESIONAL 3072/1024 1 měsíc 375,00 Kč 
BASIC (PCO) 512/128 1 měsíc 425,00 Kč 
MEDIUM (PCO) 1024/256 1 měsíc 499,00 Kč 
EXPERT (PCO) 2048/512 1 měsíc 599,00 Kč 
PROFESSIONAL (PCO) 3072/1024 1 měsíc 675,00 Kč 
BASIC (předplatné) 512/128 1 rok 1045,00 Kč 
MEDIUM (předplatné) 1024/256 1 rok 2188,00 Kč 
EXPERT (předplatné) 2048/512 1 rok 3289,00 Kč 
PROFESSIONAL (předplatné 3072/1024 1 rok 4125,00 Kč 

Rychlost  - Rychlost linky směrem k uživateli / od uživatele (download / upload). Platnost  - Po skončení 
předplaceného období dojde k zastavení poskytování služby poskytovatelem až do doby opětovného předplacení 
služeb uživatelem. Další informace o fungování služby v Podmínkách pro používání služby. PCO - Tarif se základní 
službou napojení na PCO (pult centrální ochrany). V případě přijetí poplachové zprávy ze zabezpečovacího systému 
na PCO je zákazník telefonicky kontaktován na předem zadaných telefonních číslech. Zákazník sám určí, má-li být k 
objektu vyslána zásahová jednotka pro provedení kontroly (placený výjezd). Nastavení v rámci služby umožňuje 
vyslání zásahové jednotky v případě, že kontakt mezi operátorem PCO a zákazníkem není úspěšný. V případě zájmu 
kontaktujte:  Mopos Communications, a.s., Rokycanova 2798, 530 02 Pardubice, tel: 466612305, mobil: 605201908, 
e-mail: info@mopos.cz, www: hlucinsko.mopos.cz.         
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Z naší farnosti 
 
Farní kostel sv. Jana K řtitele v Sudicích sou časníkům i budoucím 
generacím 
Tak je nazván projekt, který bude realizován v následujících týdnech v našem 
krásném kostele. Nejen věřící, ale všichni, kteří do naší obce přijíždějí, obdivují 
jeho vznešenost a krásu. Tak jako každý dům je třeba udržovat, je nutné 
udržovat i tento chrám, který nám postavili naši předci a naší povinností je dbát 
a pečovat o něj, aby ho mohly obdivovat i budoucí generace. Rekonstrukce 
probíhají již od roku 1996, kdy bylo započato nejdříve s opravami obou věží, 
později ostatních střech, fary, hospodářské budovy, nové elektroinstalace a 
mnoho dalších prací, ať už menších nebo větších, které byly už dokončeny 
nebo budou pokračovat.  
Jednou z těchto prací je i plánovaná výmalba kostela, jejíž rozpočtové náklady 
byly vyčísleny na 2,1 mil Kč. Podrobný projekt na celou akci zpracoval Ing. Leo 
Chřibek z  Kobeřic. Vzhledem k tomu, že se jedná o velkou investici, na kterou 

farnost nemá dostatek peněz, byla 
celá akce rozdělena na 3. etapy, jak 
znázorňuje snímek a usilovali jsme   
o  peníze z dotačních zdrojů. 
V letošním je plánovaná 1. a 2. 
etapa, na jejíž výmalbu se podařilo 
získat dotace. Ve výběrovém řízení byla vybrána dodavatelská firma CONE 
– STAVITELSTVÍ, a.s. Ostrava – Přívoz. První část zahrnuje výmalbu 
presbytáře a vyžádá si celkové náklady ve výši 395.715,00 Kč vč. 20 % 
DPH. Na tuto část získala Římsko-katolická farnost Sudice dotaci ve výši 
194.000,00 Kč z programu Podpora obnovy kulturních památek 
prostřednictvím obcí s rozšířenou působností - Kravaře. Zbývajících 
201.715,00 Kč budou vlastní prostředky.  
Na 2. část (viz přiložený snímek) získala farnost dotaci z Programu rozvoje 
venkova ČR na období 2007 – 2013, osy IV – LEADER, opatření IV.1.2. – 
Realizace místní rozvojové strategie na projekty v rámci Strategického 
plánu LEADER MAS Hlučínsko – FICHE č. 7, hlavní opatření: III.2.2. – 
Ochrana a rozvoj kulturního dědictví venkova ve výši 585.000,00 Kč. 
Celkové  náklady na 2. etapu budou činit cca 700,- tis. Kč. Zbývá pak         
3. etapa, jejíž předpokládané náklady činí cca 1 mil. Kč. Ve výběrovém 
řízení může být cena nižší. Tato etapa zatím není finančně zajištěna.  

Obracíme se touto cestou na farníky Sudic a Rohova,  ostatní 
občany a sponzory s prosbou o finan ční příspěvky, abychom mohli 
dokon čit výmalbu celého kostela. Své finan ční dary m ůžete 
poskytnout v rámci kostelních sbírek, zaslat na číslo ú čtu 
Římskokatolické farnosti Sudice č. 000000-1847016379/0800, 
variabilní symbol 12 nebo p ředat v hotovosti. V p řípadě, že jste 

pracující, podnikající fyzická osoba nebo právnická  osoba a cht ěli byste darovat v ětší částku, na kterou lze 
uplatnit odpo čet hodnoty daru od základu dan ě za podmínek stanovených v § 15 odst. 1, p říp. za podmínek 
stanovených v § 20 zák. č. 586/1992 Sb., o daních z p říjmů, ve znění pozd ějších p ředpis ů, bude vystavena 
darovací smlouva.  

Všem, kte ří se rozhodnou p řisp ět jakýmkoliv finan čním darem na výmalbu našeho krásného kostela, 
patří srdečné Pán Bůh zapla ť.         P. Lucjan Jan Laso ń 
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Propaga ční materiály obce 

 
Chcete poslat známým pohlednici, 
věnovat odznak s erbem obce nebo jej 
mít jen tak do sbírky nebo mít ve sbírce 
turistickou známku? Tyto propagační materiály si můžete zakoupit 
na Obecním úřadě v Sudicích. Nově obec vydala 3 druhy 

pohlednic – s církevní tématikou, letní a zimní pohledy obce. Pohlednice stojí 
10,00 Kč/kus, odznak 18,00 Kč a turistická známka 30,00 Kč. 
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Z obecní kroniky 
 
V každém čísla našeho zpravodaje Vás seznamujeme s obecní kronikou. V tomto čísle pokračujeme dalšími 
kapitolami z obecní kroniky - XII. Významné události v obci 
 
b) Záplavy  
1831 - 11. září došlo v Sudicích k velkým záplavám v důsledku průtrže mračen. Velké škody způsobila voda 
obyvatelům bydlícím v blízkosti potoka. 

 
c) Pohromy zp ůsobené hmyzem  
1749 - 5. září se usadila v Sudicích a v okolí hejna kobylek. Zůstala zde 2 dny a třetího dne okolo 11. hodiny 
dopoledne odtáhly kobylky dále směrem na okolní vesnice. Jak nám říkají záznamy, seděli dychtiví žrouti na polích ve 
vrstvách vysokých ¼ lokte a sežrali veškeré rostlinstvo, takže pole byla holá. Při dalším tažení se zvedl obrovský 
mrak těchto kobylek do vzduchu. Bylo možno pozorovat hnědá, zelená žlutá a černá zvířátka.  
 
d) Smrtelné p řípady zp ůsobené bleskem a další smrtelné nehody  
1820 - 25. května uhodil blesk do domu občana Jana Thaua jenž, stál na náměstí, zapálil jej a pak vyhořela polovina 
vesnice. 
1914 - 9. června během bouře uhodil blesk do 17-ti leté dcery starosty Matese Plachtzika a na místě ji usmrtil. 
1906 - 15. září spadl z lešení při stavbě nového chrámu zahradník a tesař Pavel Wilpert a byl na místě mrtev. 
Zanechal po sobě manželku a 6 nezletilých dětí. 
 
e)Válečné události  
 
V roce 1865 byla obec velice postižena. O událostech válečného roku 1866 - nechejme vyprávět záznamy. Jaro roku 
1866 spatřilo Sudičany, jak znovu budují své selské dvory a stodoly. Tyto práce a také osev půdy probíhaly váhavým 
tempem, protože se hodně lidí domnívalo, že z důvodu hrozby války s Rakouskem nesklidí to, co pracně zaseli. Nám, 
jenž jsme bydleli tak blízko rakousko-uherské hranice a znali jsme nepřátelské smýšlení našeho zpupného jižního 
souseda, kdy jsme často na základě těchto skutečností trpěli, bylo nutno prominout, že naše srdce tloukla s obavami 
před následky nepřátelské invaze. Skromné majetky byly zakopávány do sklepů a stodol, nebo zazdívány do klenutí 
staveb. Později byly vlastně zajišťovány škody, jenž vznikly těmito pracemi na prádle a ošacení. 
   V Sudicích zakotvil pluk hulánů a odsud byly vysílány patroly až na rakousko-uherskou hranici. Zde začali na 
patroly střílet uherští huláni, ale už následující noci spěchala pěší rota, doprovázena eskadronou hulánů, tiše obcí 
Sudice směrem k hranici, aby potrestala takovouto drzost. Byl zastřelen nepřátelský důstojník a voják sedící na 
koních. Nepřítel zmizel směrem na Opavu. Následovalo válečné prohlášení Pruska. Toto prohlášení bylo předáno 
pruským důstojníkem se 3 hulány, jenž nesli parlamentářskou vlajku, nepřátelskému důstojníkovi na hranici u Pustých 
Jakartic. 
   Nyní nastaly velké vojenské přesuny. Vojáci táhli Sudicemi. 5. června táhla obcí brigáda Knobelsdorf směrem na 
Opavu, doprovázena naším přáním úspěchů a tato nás okolní obce podél hranice osvobodila od hrozby 
nepřátelského loupežného přepadení. V Sudicích byly ubytovány celé bataliony /prapory/ a v mnoha selských 
usedlostech bylo umístěno 40-50 mužů. Obyvatelé - věrní vlastenci, přinášeli s radostí oběti. Na náměstí byla 
umístěna děla, palírny vozy se střelným prachem. Po prvním vítězství Prusů u Náchoda, Skalice, Hradce Králové, 
rozleptaly sílu nepřítele.  
   (Poznámka: „tento nepřítel ostatně ale současně bojoval proti Itálii a to vítězně na souši i vodě“). V srpnu bylo 
dosaženo čestného míru u Mikulova. Naše domy nezničil žádný nepřítel, naše pole nebyla zpustošena, náš majetek 
nebyl rozkraden. 
   Domů se vrátili vítězové, přilby ověnčené fábory, pušky ověnčené kyticemi a s věnci na ramenou. Den 3. září byl 
pro Sudice dnem radosti. Během tohoto dne procházely obcí do vlasti se vracející vojska 3. a 4. praporu. Se zvoláním 
„hurá“ na oslavu drahé vlasti překračovala vojska hranici. „Vojensko-úmrtní spolek“ pečoval o jeden prapor, na jehož 
čele jel na koni plukovník Malachovsky. Narychlo byla postavena slavobrána, učitel Zoeger pronesl jménem 
magistrátu uvítací řeč a vyšší důstojníci byli ověnčeni věnci od slečny Emilie Gottzmannové, dcery hostinského         
M. Gottzmanna. Následné oslavné výkřiky na počest Jeho Výsosti krále a na armádu  bez konkurence, dávaly najevo, 
že vše vychází od srdce. Plukovník děkoval značně dojat a po jeho oslavném zvolání na počest krále a vlasti, si na 
náměstí občané rozebrali unavené vojáky a poskytli jim nocleh a jídlo. 
   Stále se vraceli domů do Sudic muži, z nichž se mnozí zúčastnili válečných bitev. Poslední se vrátili kolem 15. října.  
Učitel ve svém proslovu poukázal na vlastenectví místních mužů a proto byla také na počest navrátivších se 
účastníků bojů zorganizována slavnost. Sbírka, jenž učitel Zorger uspořádal po domácnostech, vynesla 22 marek, 
magistrát uvolnil 10 marek a nyní mohl učitel Zorger ve jménu magistrátu pozvat jejich Jasnosti ze sousedních obcí, a 
sice knížete Lichnovského, plukovníka von Malachovského a královského zemského radu von Selchowa, na mírovou 
slavnost, která se konala 30. října. Všichni pozvaní s radostí účast přislíbili. Od knížete Lichnovského obdrželi 
pořadatelé 20 zajíců na pohoštění účastníků. Pivovarník Josef Altmann dodal víno atd. Na rohovské části náměstí 
postavil stolařský mistr Andreas Laske vkusnou slavobránu, vyzdobenou vlaječkami v pruských a knížecích barvách a 
s nápisy, vítajícími účastníky bojů. Na počest knížete postavil bránu zadarmo.  Pokračování na str. 6 
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Z obecní kroniky - pokračování ze str. 5 
Také na ratibořské straně náměstí byla postavena slavobrána pro uvítání hostů přicházejících z tohoto směru. V den 
slavnosti stála připravena skupina 26 mužů, kteří se zúčastnili válečných bojů, vedená Janem Pluschkem, synem 
hostinského Jana Pluschkeho, před domem občana Henneho. Muži byli vyzbrojeni puškami a ozdobeni věnci. 
Napochodoval také vojensko-úmrtní spolek v kompletním složení, vedený současným hejtmanem, velkoměšťanem 
Augustem Borsutzkým. Velký dav lidí očekával nadcházející nevídané události. Na rohovském kopci byl umístěn 
moždíř. 
   V 9 hodin byl moždíř uveden do činnosti a oznamoval takto příjezd knížete Lichnovského. Vojensko-úmrtní spolek 
pochodoval vstříc Jeho jasnosti doprovázený hudbou, mladí válečníci zaujali pozice u čestné brány. Kníže přijíždí. 
V obci zní hromové „ať žije“, nastává vojenská přehlídka. Pak se kníže odebírá do sálu rodiny Henne, kde jsou již 
shromážděni hosté. Přijíždí také zemský rada. Vítá ho všeobecné nadšení. 
   V 10 hodin se průvod ubírá ke chrámu. V čele průvodu pochoduje a vyhrává hudba, následují členové vojensko-
úmrtního spolku, pak pochodují účastníci bojů. Průvod uzavírají čestní hosté a organizační výbor. Mši svatou trvající 
jednu hodinu sloužil kaplan Kluger. 
   Po mši svaté pronesl slavnostní projev před domem rodiny Henne učitel Zoeger. Obklopen knížetem, zemským 
radou, účastníky bojů a členy vojensko-úmrtního spolku hovořil následující: 
   „Kdo z nás by na jaře, kdy se názory na válku a mír různily, kdy odhady na vítězství našich zbraní byly rozpolcené, 
předpovídal dnešní slavnostní chvíle? Jak určitě zabušilo s obavami srdce, když úřady ve svých informacích 
nevylučovaly možnost nepřátelské invaze a nabádaly nás k ostražitosti a statečnosti. Jak se třáslo srdce každého 
muže v obavách o ženy a děti, o život a majetek před hordami nepřítele, jenž byl na blízku a o němž se vědělo, že pro 
něj není nic svaté. Jak se rozčílilo každé pruské srdce, když nepřátelský vojevůdce pronášel nadávky a posměch na 
naše generály, naše linie a armádu. Ale tito pyšní lidé byli námi, s pomocí Boží zatlačeni do prachu. 
Král povolal do zbraně věrný lid a přišli všichni, všichni. Přece platilo, že je třeba bránit zemi, jenž kdysi Bedřich Veliký 
po tvrdých bojích osvobodil z rakousko-uherské nadvlády a spojil s Pruskem. Platilo přece, že je třeba bránit naši 
drahou vlast, cennou perlu v pruské koruně, naše milé Slezsko, o kterém se kdysi Ferdinand II. vyjádřil, že by ztratil 
raději oko než Slezsko. Platilo přece, že pro ženu, dítě, pro dům a dvůr, pro domácnost a vlast, že nejsvětějším je boj. 
Na zavolání krále opustil otec svoji plačící rodinu, syn naříkající matku, bratr milovanou sestru, ženich drahou 
nevěstu, jenom aby pospíchali do polních táborů, na bitevní pole, kde krvácely tisíce a tisíce umíraly pro svou vlast 
hrdinskou smrtí. Padlí hrdinové nyní dřímají v cizí zemi, žádná slza rodičů nebo přátel neskane nikdy na jejich hrobě, 
žádný „otčenáš“ nad jejich hrobem nezazní z modlících se rtů. Ale zahaleni díky krále a vlasti, budou hrdinové 
odpočívat určitě také v cizí zemi v klidu a míru. 
   Jejich a vaše vítězství u Náchoda, Skalice, Hradce Králové se řadí k vítězstvím u Lipska a Waterloo a později vnuci 
budou vyprávět o těchto vítězstvích a budou čerpat z hrdinských činů svých otců. Proto také Slezsko vzdává poctu 
svým navrátivším se válečníkům a přátelsky k nim volá: zasloužili jste se o vlast. Vašim vítězstvím jsme vděční i za to, 
že naše požehnaná pole byla uchráněna před následky války a že žádný nepřítel nepřekročil naše hranice. Proto také 
vítají Sudice srdečně své navrátilce z války. Zde shromážděni Vaši spoluobčané Vás zde srdečně vítají ve své rodné 
obci, o kterou jste měli jistě obavy, že ji již nikdy nespatříte. 
   Můžete v této slavnostní hodině zapomenout na nejudatnější z udatných? Nebijte hrdě každé pruské srdce, když 
pomyslí na svého starého krále – hrdinu, jenž v mladickém zápalu na čele svých statečných vojáků rozdrtil zpupného 
nepřítele a pak v několika dnech si pokořil císařskou říši k nohám? Můžeme zapomenout na prince jako na 
vojevůdce, kteří dali nepříteli poznat, jak je ostrá pruská čepel, že více nemohl odolat? Ne, žádný Prus nemůže nikdy 
zapomenout na svého krále! Láska věrného lidu hoří jasným plamenem směrem nahoru k trůnu Hohenzollernů a 
svobodný a pravdivý ať je také náš slib věrnosti, jenž každý z nás chce stvrdit ve svém stavu a povolání! 
   A jestliže by chtěl nepřítel znovu ohrožovat naší vlast a jestliže by král povolával znovu do zbraně, pak bychom 
znovu ukázali našemu nepříteli, se starým osvědčeným rčením „s pomocí Boží za krále a vlast“ co dokáže lid, jenž 
miluje svého krále a svou vlast, a pak, jako i dnes, každý Prus bude nadšeně souhlasit s oslavným zvoláním: 
„našemu stařičkému králi, statečným vojevůdcům a odvážné armádě – ať žijí“ Žijí! Žijí!“ 
 
   Z těchto slov, z nichž číší vlastenectví a láska k vlasti, i když někdy zacházejí až příliš, si můžeme vytvořit obraz      
o charakteru tehdejších Sudičanů. 
   Ačkoliv byla válka v letech 1870-71 vedena perfektně, nezasáhla přesto tak hluboce do poměrů jednotlivce, tak jak 
se to dělo při válce na nejbližší hranici v r. 1866 (jednotlivé občany ve zdejší obci i obcích sousedních tato 
poznamenala.) Ale historie této války je známa z dějin a zde můžeme vyprávění o jejím průběhu vynechat. V této 
válce truchlila obec nad ztrátou dvou synů, kteří padli. Byli to: Jan Plusche, poručík, syn hostinského Jana 
Pluschkeho, padl u Wörthu a Jan Pluschke, civilním povoláním kolář, zemřel v nemocnici na četná zranění z války.  
            Pokračování p říště 
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Usnesení z 30. zasedání Zastupitelstva obce Sudice –  06.09.2010 
 
Usnesení 30/1 - Zastupitelstvo obce Sudice ur čilo: 
Ověřovatelé zápisu z 30. zasedání Zastupitelstva obce 
Sudice konaného dne 06.09.2010: 
Ing. Emil Josefus, p. Marta Švarcová 
Usnesení 30/2 - Zastupitelstvo obce schválilo: 
Program 30. zasedání Zastupitelstva obce Sudice dne 
06.09.2010 
Usnesení 30/3 - Zastupitelstvo obce Sudice zvolilo:  
Členy komise pro vypracování návrhu usnesení ve  složení: 
p. Radek Havala – předseda, členové -  Ing. Milan 
Černohorský, p. Pavel Plachtzik.  
Usnesení 30/4 - Zastupitelstvo obce Sudice bere na 
vědomí: Zprávu o plnění úkolů z 29. jednání Zastupitelstva 
obce Sudice konaného dne 23.06.2010 
Usnesení  30/5  – Zastupitelstvo obce Sudice bere na 
vědomí: Hospodaření obce Sudice k 30.06.2010 
- Příjmy ve výši 3,856.800,00 Kč, tj. 52,00 % 
- Výdaje ve výši 4,973.800,00 Kč, tj. 55,00 %. 
Usnesení 30/6 - Zastupitelstvo obce Sudice bere na 
vědomí: Zprávu starosty o postupu prací na akci 
„Rekonstrukce pavilonu základní školy pro potřeby rozšíření 
mateřské školy v Sudicích“ 
Usnesení 30/7 - Zastupitelstvo obce Sudice schválilo : 
Provedení víceprací na akci „Rekonstrukce pavilonu 
základní školy pro potřeby rozšíření mateřské školy 
v Sudicích“ a jejich financování.  Starosta se pověřuje 
podpisem smlouvy. 
Usnesení 30/8 - Zastupitelstvo obce Sudice schválilo : 
V Základní škole a Mateřské škole Sudice, příspěvkové 
organizaci, IČ 70975507, navýšení nejvyššího povoleného 
počtu dětí v mateřské škole Sudice z 25 na 36 dětí a školní 
jídelny - výdejny ze 25 na 36 stravovaných a změny místa 
poskytovaného vzdělávání mateřské školy a školní jídelny - 
výdejny z adresy Na Angru 99, Sudice na adresu Hlavní 78, 
Sudice s účinností od 01.10.2010 z důvodu provedené 
rekonstrukce.  
Usnesení 30/9 - Zastupitelstvo obce Sudice ukládá: 
Starostovi provést podle usnesení č. 30/8 změny v  Rejstříku 
škol a školských zařízení, vedeného Krajským úřadem 
Moravskoslezského kraje, odborem školství, mládeže a 
sportu s účinností od 01.10.2010.  
Usnesení 30/10 - Zastupitelstvo obce Sudice povolilo  : 
Výjimku z počtu žáků pro školní rok 2010/2011 v Základní 
škole a Mateřské škole Sudice, příspěvkové organizaci podle 
§ 23 odst. 3 zák. č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, 
středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský 
zákon) a § 4 odst. 1) vyhl. č. 48/2005 Sb., o základním 
vzdělávání a některých náležitostech plnění povinné školní 
docházky a zavázalo se k povinnosti hradit zvýšené výdaje 
na vzdělávací činnost Základní školy a Mateřské školy 
Sudice, příspěvkové organizace podle § 23 odst. 3 zákona č. 
561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším 
odborném a jiném vzdělávání (školský zákon) rozsahu 
finančních nákladů na výjimku ve školním roce 2009/2010. 
Usnesení 30/11 - Zastupitelstvo obce Sudice schválil o: 
Ze tří podaných nabídek o výběru nejvhodnější nabídky, 
uzavření smlouvy pro veřejnou zakázku malého rozsahu v 
souladu s § 18 odst. 3 zákona č. 137/2006 Sb., o veřejných 
zakázkách, ve znění pozdějších předpisů, na dodávku 

realizace výběrového řízení u projektu „Rekonstrukce 
obecního domu v Sudicích“ , na jehož realizaci se bude 
podávat žádost o dotaci z ROP NUTS II Moravskoslezsko 
s firmou JUSTITIA, s.r.o., 28. října 1142/168, 709 00  
Ostrava – Mariánské Hory za cenu nejvýše přípustnou 
40.000,00 Kč vč. DPH. Starosta se pověřuje podpisem 
Smlouvy o dílo. 
Usnesení 30/12 - Zastupitelstvo obce Sudice schválil o: 
Podání žádosti o dotaci z Regionálního operačního 
programu NUTS II Moravskoslezsko na projekt 
„Rekonstrukce obecního domu v Sudicích“, jehož celkové  
náklady budou ve výši cca 10 mil. Kč a zároveň schvaluje 
závazek zajištění předfinancování a profinancování 
způsobilých výdajů projektu ve výši min. 15 %, plnou úhradu 
neuznatelných výdajů projektu a závazek zajištění 
udržitelnosti projektu po stanovenou dobu. 
Usnesení 30/13 - Zastupitelstvo obce Sudice schválil o: 
Komplexně řešit žádost občanů o provedení opatření 
k zamezení záplav v lokalitě Na Angru v rámci pozemkových 
úprav v následujících letech, v současné době bude 
provedeno místní šetření a jednání s uživateli pozemků 
s cílem zamezit záplavám v lokalitě.  
Usnesení 30/14 - Zastupitelstvo obce Sudice rozhodlo  : 
O přijetí účelové neinvestiční dotace určené na úhradu 
výdajů jednotek sborů dobrovolných hasičů obcí v roce 2010 
od Moravskoslezského kraje v celkové výši 5.900,00 Kč, za 
podmínky, že zastupitelstvo Moravskoslezského kraje 
rozhodne o poskytnutí této dotace. Starosta se pověřuje 
podpisem smlouvy. 
Usnesení 30/15 – Zastupitelstvo obce Sudice schválil o: 
Smlouvu vč. textu smlouvy o  budoucí smlouvě o zřízení 
věcného břemene a souhlasu se zřízením stavby „Technická 
infrastruktura – plynovod pro rodinné domy“ lokalita 
Zámecká II., Sudice mezi obcí Sudice jako budoucím 
povinným a fa SMP Net, s.r.o.  se sídlem:  Plynární 420/3,  
Ostrava - Moravská Ostrava, PSČ  702 72, zastoupenou na 
základě plné moci ze dne 31. 12. 2009 společností RWE 
GasNet, s.r.o. se sídlem: Klíšská 940,  Ústí nad Labem, PSČ  
401 17, IČ: 272 95 567 jako budoucím oprávněným za cenu 
věcného břemene ve výši 500,00 Kč za zatížení budoucího 
povinného pozemku. Starosta se pověřuje podpisem 
smlouvy. 
Usnesení 30/16 – Zastupitelstvo obce Sudice schválil o:  
Realizaci dětského hřiště v Sudicích  
Usnesení 30/17 – Zastupitelstvo obce Sudice bere na 
vědomí: 

1) Stanovisko Agentury ochrany přírody a krajiny ČR, 
středisko Ostrava k žádosti o posouzení lip v aleji                
na hřbitově v Sudicích. 

2) Bezúplatný převod elektrocentrály JSDH obce 
Sudice v hodnotě  

3) Zprávu o celostátní soutěži krajských vítězů – 
Zelená stuha ČR 2010 

4) Uzavření nájemní smlouvy s Cetou s.r.o. Kobeřice 
na pronájem plochy hnojiště u horního kravína na 
ukládání bioodpadu.  

 
Petr Halfar, starosta v.r. 
Ing. Emil Josefus, ověřovatel, v.r. 
p. Marta‚ Švarcová, ověřovatel, v.r. 
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Místní knihovna Sudice 
 
V souvislosti se soutěží Vesnice roku 2010, které se zúčastnila i naše obec, byla zhodnocena vedoucí oddělení 
služeb knihovnám Moravskoslezské vědecké knihovny v Ostravě Bc. Marií Šedou i činnost a výkony Místní knihovny 
Sudice. 
Z hodnotící zprávy vybíráme: Knihovna má vlastní webové stránky, na kterých je řada zajímavých informací. Jednou 
z nich byla akce „Senioři komunikují“, která proběhla díky Nadačnímu fondu manželů Klausových. V první polovině 
roku 2010 probíhalo školení v rámci informačních a komunikačních technologií pro zájemce z řad seniorů, celkem se 
zúčastnilo 10 občanů. Knihovna má vlastní on-line katalog, dostupný z webových stránek. Díky tomu mají uživatelé 
možnost vyhledávat si v databázi dokumentů v knihovně a využívat nadstavbových služeb, jako je rezervace knih, 
prodloužení výpůjček aj. 
Statistické údaje za rok 2009 

- stav knihovního fondu: 1281    - % obnovy knihovního fondu:  2 
- počet uživatelů: 25     - % čtenářů z populace:   3,7 
- počet návštěvníků: 524     - % čtenářů do 15 let:  44 
- internet pro veřejnost: ano    - počet návštěv na 1 obyvatele   0,8 
- akce pro veřejnost: 0     - % návštěv internetu  55 
- výpůjčky: 764      - výpůjčky na 1 obyvatele   1,1 
- výměnné soubory: 10 – 340    - kulturní a vzděl. akce    0  
- výdaje na knihovní fond: 5.000,00 Kč   - webová stránka knihovny   1 

 
Právě podle standardů VKIS jsme nesplnili hodnotu přírůstku knihovního fondu, kdy minimální standardní hodnota je 
80 a naše činila jen 25. Také ve výdajích na knihovní fond na 1 obyvatele zaostáváme, neboť standardní minimální 
hodnota je 25 a naše je pouhých 7,41. V ostatních ukazatelích byla hodnoty splněny. 
Celkové hodnocení: 
Knihovna v Sudicích je neprofesionální knihovnou, z pohledu regionálních funkcí je knihovnou obsluhovanou. S KPB 
v Opavě má uzavřenou smlouvu na poskytování služeb, např. poradenskou, konzultační, vzdělávací službu, dodávání 
výměnných souborů, pomoc při revizi, statistickou činnost. Do knihovny bylo v roce 2009 dodáno 10 souborů s 340 
knihami. Spolupráci hodnotíme pozitivně. 
Knihovna má hodně zajímavý knihovní fond v německém jazyce, především knihy Karla Maye. 
Knihovna sídlí v 1. patře obecního úřadu, prostory knihovny jsou dostatečné, v knihovně je internet, je zde 
automatizovaný výpůjční systém. Knihovna má velký 
potencionál v oblasti komunitních aktivit – besed, 
přednášek a podobných akcí. Oceňujeme uspořádání 
akce ICT pro seniory. 
 

 
����������������������������������������������������������������������������������������� 
 

U P O Z O R N Ě N Í    P R O    Ř I D I Č E 
 
Městský úřad Kravaře, odbor dopravy upozorňuje řidiče na povinnou 
výměnu řidičských průkazů. Řidičské průkazy vydané od 1. ledna 
1994 do 31. prosince 2000 jsou jejich držitelé povinni vyměnit 
nejpozději do 31. prosince 2010! Uplynutím stanovené doby pro 
jejich výměnu řidičské průkazy pozbývají platnosti !!! 
 

 
���������������������������������������������������������������������������������������� 
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Centrum pro zdravotně postižené v Opavě                                       
Centrum pro zdravotn ě postižené Moravskoslezského kraje o.s. si dovoluje  nabídnout 
své služby také ob čanům Sudic.  
 
Centrum pro zdravotně postižené Moravskoslezského kraje o.s. je občanské sdružení, které 
se zaměřuje na služby pro zdravotně postižené a jejich blízké. Posláním Centra je přispívat 
ke zkvalitňování života občanů se zdravotním postižením a pomáhat jim při integraci 
do společnosti. 
 

Centrum nabízí tyto služby: 

* Odborné sociální poradenství  

Potřebujete poradit s výběrem vhodné sociální služby, kompenzační pomůcky či pracovního uplatnění, při uplatňování 
práv a oprávněných zájmů či s obstaráváním osobních záležitostí? Nevíte si rady, jak vyplnit žádost nebo jiné 
formuláře k získání různých příspěvků? Pak právě pro Vás je určena naše poradna. Neváhejte a kontaktujte nás! Rádi 
Vám pomůžeme.  

* Půjčovna kompenzačních pomůcek 

V rámci půjčovny kompenzačních pomůcek nabízíme pomůcky pro krátkodobou výpůjčku ve chvíli, kdy ještě nemáte 
k dispozici vlastní pomůcku či Vaše pomůcka byla poškozena či zničena. Nabídka je také určena pro ty, kteří 
potřebují určitou pomůcku (např. schodolez) pouze nárazově v návaznosti na aktuální situaci.  

* Osobní asistence  

Osobní asistence je služba, při které osobní asistent pomáhá uživateli zvládat běžné denní úkony a aktivity, které 
vzhledem ke svému zdravotnímu postižení sám nedokáže – pomoc s oblékáním, hygienou, přípravou jídla, péčí o 
domácnost. Osobní asistence rovněž napomáhá uživatelům dělat aktivity podle jejich individuálních zájmů – návštěva 
divadla, procházka, předčítání, popovídání si.  

* Individuální doprava 

Cílem této nové služby je zvýšit mobilitu osob na Opavsku, které jsou odkázány při dopravě na pomoc rodinných 
příslušníků, známých, nebo nemají svá vlastní vozidla. Individuální doprava je určena zdravotně postiženým 
občanům, zejména s tělesným a kombinovaným postižením. Vozidlo umožňuje zároveň převoz dalších dvou osob 
jako doprovodu a kompenzační pomůcky např. mechanický invalidní vozík. 

Jak nás můžete kontaktovat?       Návštěvní hodiny: 

Telefonicky na čísle:  553 734 109          Pondělí:   8:00 – 12:00  13:00 - 17:00  pro objednané, externí služby  
E-mailem na adrese: czp.opava@czp-msk.cz   Úterý:     8:00 – 12:00  13:00 - 16:00  
Písemně na naší adrese: Liptovská 21, 747 06 Opava 6 Středa:     8:00 – 12:00  13:00 - 16:00  
Osobně:   na výše uvedené adrese   Čtvrtek:    8:00 – 12:00  13:00 - 15:00  pro objednané, externí služby 
 

������������������������������������������������������������������������������������������ 
 

Gymnázium Josefa Kainara Hlučín, p.o. 
srdečně zve všechny studenty, bývalé absolventy a příznivce školy 
 

na oslavy  
90. výro čí založení gymnázia v Hlu číně 

 
Program:   
pátek 1. října 2010 od 16:00  - Slavnostní akademie v Kulturním domě Hlučín, vystoupí houslista Roman Mžik,  
zpěvačky Markéta Špoková a Katka Kulová, studenti gymnázia a žáci ZUŠ Pavla Josefa Vejvanovského 
sobota 2. října 2010 od 10:00 - Varhanní koncert Marka Gajdy v kostele sv. Jana Křtitele v Hlučíně 
sobota 2. října 2010 od 14:00 - Den otevřených dveří, prohlídka budovy školy, bohatý kulturní  program, občerstvení 
 

������������������������������������������������������������������������������������������� 
 
 
 



Sudický zpravodaj           Str. 10
 

 
 
Rekonstrukce ulice Lu ční 

 
Ulice Luční po mnoha letech připomínek občanů dostala v letošním roce alespoň zčásti nový asfaltový povrch. Práce 
prováděla firma NEVIS s.r.o. Opava celkovým nákladem 925.000,00 Kč. Z programu Podpory obnovy a rozvoje 
venkova Moravskoslezského kraje 2010 získala obec dotaci ve výši 600.000,00 Kč a zbývající část pokryla z vlastních 
prostředků. V současné době firma ještě odstraňuje některé nedodělky, které byly dohodnuty při předání díla. Snad 
se obci podaří získat i v následujícím roce nějaké dotační prostředky, aby byla dokončena celá ulice. 
 

 

O z n á m e n í 
o době a místě konání voleb 

do zastupitelstva obce Sudice podle § 29 zákona č. 
491/2001 Sb., o volbách do zastupitelstev obcí a o změně 
některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů 

 
1. Volby do Zastupitelstva obce Sudice se uskuteční:  

a. v pátek dne 15. října 2010 od 14.00 hodin 
do 22.00 hodin a 

b. v sobotu dne 16. října 2010 od 08.00 hodin 
do 14.00 hodin. 

2. Místem konání voleb ve volebním okrsku č. 1 
v obci Sudice je volební místnost - zasedací 
místnost v přízemí na Obecním úřadě Sudice, Nám.             
P. Arnošta Jureczky 13 pro voliče, kteří jsou 
přihlášeni  k trvalému pobytu v obci Sudice. 

3. Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže 
svoji totožnost a státní občanství České republiky, 
popřípadě státní občanství státu, jehož občané jsou 
oprávněni volit na území České republiky. 

4. Voliči budou dodány nejpozději 3 dny přede dnem 
konání voleb hlasovací lístky. V den voleb volič 
může obdržet hlasovací lístky i ve volební 
místnosti. 

5. Svou totožnost a státní občanství prokáže volič 
České republiky platným občanským průkazem 
nebo cestovním pasem České republiky.  

 
V Sudicích dne 17. 09. 2010    
            Petr  H a l f a r ,  starosta  
 

Očkování proti ch řipce  
MUDr. Kamil Běrský oznamuje, že je již k dispozici očkovací látka k preventivnímu očkování proti sezónní chřipce 
na letošní rok. Plně k dispozici je letos v ambulanci pro indikované pacienty  bez doplatku.   
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Sudická lávka – 21.08.2010 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Cirkus PACIFIK – 15.09.2010 

„Pojďte a zhlédněte vyprávění z minulého věku, kdy prabáby našich pradědů byly ještě dětmi.  Vydejme se na cestu s 
lidmi, kteří křižovali Evropu, protože jejich osudem se stal cirkus. Sledujme s nimi odvěkou touhu člověka posunout 
hranice lidských možností, touhu po kráse, dokonalosti a odvaze. A taky touhu po štěstí.“ Každý si jistě ještě 
pamatuje úvodní slovo ze známého seriálu z cirkusového prostředí. Ve středu 15.09.2010 rozbalili v Sudicích    po 
několika letech cirkusový stan umělci cirkusu PACIFIK, aby své cirkusové umění předvedli u nás v Sudicích. 
Návštěva byla hojná a dětem jen zářily oči, zvlášť, když se mohli nakonec vyfotit s opravdovým hadem. 
 
V. ročník Memoriálu René Vitáska  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Dokonale připravený areál střelnice v Sudicích byl připraven v sobotu 18. září 2010 pro účastníky již V. ročníku 
Memoriálu René Vitáska ve střelbě z velkorážních pistolí. Počasí tentokrát organizátorům přálo a tak dvacet tři 
střelci závodili o putovní pohár a dvoudenní pobyt v hotelu Bahenec. Po skončení soutěží připravili organizátoři 
pro všechny účastníky občerstvení.   
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Prašivá 2010 

O  tom, jak 
různí lidé vidí 
svět různě, 
bylo letošní 
setkání dětí na Prašivé na téma „Svět mýma očima“. První 
prázdninový den, ve čtvrtek 1. července 2010 se sjelo na 
2000 dětí na pozvání otce biskupa F.V. Lobkowicze na horu 
Prašivá v Beskydech, aby se společně setkali! Přijeli zdraví 
i handicapovaní, jejich rodiče, kněží, katecheti a vyučující 
náboženství. 
Setkání zahájili společně mší svatou a pak se děti zdravé 
společně s různě hendicapovanými na vytvořených 
stanovištích mohly seznámit se životem těch 
hendicapovaných. Setkání mělo přiblížit, jak vidí svět a 
prožívají svůj život děti nejen zdravé, ale také děti něčím 
odlišné.  Také ze Sudic a sousedního Rohova se setkání 
zúčastnilo několik dětí za doprovodu Pavly a Petra 
Němcových ze Sudic. 
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Sportovní okénko  
 
         Naše fotbalové družstvo, které skončilo minulou sezónu na třetím místě, prošlo několika 
změnami. Ze Sudic se do Kobeřice vrátili David Janík a Halfar, zvláště první jmenovaný byl pro naše 
mužstvo velkou ztrátou. Naštěstí však Sudice posílily, ze Strahovic se vrátil Petr Kubjatko a na 
hostování přišel i Radim Molnár. Hned v prvním přípravném utkání se oba ukázali v dobrém světle, 
kdy Sudice porazily Strahovice B 6:4 a Petr Kubjatko dal čtyři branky. 
     K prvnímu mistrovskému zápasu přijelo v neděli 22.8.2010 družstvo Dobroslavic. Hned v první 
minutě dal o sobě vědět Petr Kubjatko a dal úvodní gól zápasu. Během několika minut naši přidali 
další branku Herrmannem a pak se zápas stal nevýrazným, naši přestali hrát. I tak však do poločasu vedli 3:0.         
Po poločase se zase začal hrát fotbal, hosté snížili ranou z dálky na 3:1, ale střídající Josef Hartmann opět zvýšil na 
tříbrankové vedení krásným padáčkem za záda hostujícího gólmana. Nakonec naši zvítězili 5:1 a začali dobře další 
fotbalovou sezónu. Branky domácích Herrmann 2, Kubjatko, Hartmann Josef a Schwenzner po jedné.    
     V neděli 29.8.2010 naši vyjeli do Bělé, která spadla z okresního přeboru. Zápas to byl celkem zajímavý, hrálo se 
nahoru dolů. V prvním poločase bylo dost šancí. Naši dvakrát vedli po brankách Kubjatka, ale domácí do poločasu 
stačili vyrovnat i po chybách našeho brankáře. Poločas byl tedy 2:2. Ve druhém poločase napětí vrcholilo. Kubjatko 
vystřelil zpoza šestnáctky, domácí brankář střelu vyrazil a tu dorazil Zips. Byla to vítězná branky Sudic. Naši zvítězili 
v Bělé 2:3. Závěr zápasu byl velice vyhecovaný ze strany domácích hráčů, tak jak je v Bělé zvykem. Naši si už však 
vítězství vzít nedali a přivezli z Bělé tři body.   
     V neděli 5.9.2010 přijelo k dalšímu zápasu družstvo Strahovic B. Zápas byl, dá se říct vyrovnaný, mužstva si 
tvořila šance, ale jedinou v prvním poločase využili hosté po pěkné akci a dostali se do vedení 0:1. Ve druhém 
poločase naši přidali na snaze, ale nedařilo se dle představ, pomezní hostů odmával dva sporné ofsajdy našim 
hráčům. Hosté pak z ojedinělého útoku zvýšili na 0:2. Přesto se našim před koncem podařilo snížit Schwenznerem na 
rozdíl jediné branky. Hosté už však tlaku našich hráčů odolali a odvezli si ze Sudic vítězství 1:2.     
     V sobotu 11.9.2010  zavítali naši hráči do Oldřišova, kde se utkali s tamějším B mužstvem. Zápas začal opět 
celkem vyrovnaně. Pak ale po přímém kopu v desáté minutě vyrazil domácí brankář míč před sebe a Tomáš Riemel 
jej v pohodě uklidil do branky 0:1, naši pak v klidném tempu co deset minut přidávali branky, ve čtyřicáté minutě to již 
bylo 0:4. Po přestávce ovšem domácí snížili na 1:4, vzápětí pak domácí pomezní neuznal domácím hráčům gól 
z ofsajdu, jinak by mohlo být před koncem drama. To se však nestalo a naši pak po pěkných akcích na jeden dotek    
z vlastní poloviny přidali ještě dvě branky a bylo vymalováno. Po vítězství 1:6 jsme si z Oldřišova přivezli 3 body. 
Branky Sudic, Kubjatko 2, Herrmann, Zips a Riemel po jedné a jednu si dali domácí sami.   
     V neděli 19.9.2010 přijelo do Sudic družstvo Háje B, se kterým naši zatím neuhráli dobré výsledky. No a opět to 
tak zase vypadalo. V první minutě se střela hostí odrazila do brány z dálky od tyče a bylo to 0:1, za dalších pět minut 
už hosté zvyšovali na 0:2. Naši se ovšem nevzdávali, hra se vyrovnala a čekalo se na góly. Ty přišly ve třetí 
dvacetiminutovce. Ve dvacáté třetí minutě z penalty za faul ve vápně snížil Herrmann na 1:2, za minutu pak přidal 
další gól ze hry na 2:2 a ve 29. minutě otočil čistým hattrickem na 
3:2 pro domácí. Poté ve 31. minutě nechal rozhodčí výhodu a po 
ukončení akce hostů nařídil proti domácím penaltu:  výsledek 3:3. 
V prvním poločase jsme tak viděli velmi atraktivní fotbal a šest 
branek. Poté došlo k výměně rozhodčích. Delegovaný rozhodčí 
zápas odmítl dál pískat pro fyzické vyčerpání. Dále pak řídil po 
losu zápas rozhodčí hostujícího týmu. Našim už ovšem 
očekávané vítězství vzít nedokázal a naši zvítězili po dalších 
brankách Riemla a Kubjatka  5:3. Krásný zápas pro nás diváky, 
osm branek a vítězství domácího mužstva.  
  
XV. Pivní olympiáda 
Tak jako každý rok se o víkendu 23. až 26. července 2010 konala 
v pískovně v Sudicích „Pivní olympiáda“. Tento již patnáctý ročník má 
jako každý jiný svou kvalitu. Dokonce existuje i kronika těchto 
olympiád. Tato je však určena jen pro oči návštěvníků takovýchto akcí. 
V letošním roce prý byla účast stejná jako v loňském roce, prý tedy nic 
moc. Přesto se však vypilo sedm beček piva, snědlo se asi pět kbelíků 
bramborových placek, šest kuřat, pět kilo točeného salámu a pět kilo 
klobásek a k tomu všemu hromada chleba. Jako na každých akcích se 
musel někdo starat o zábavu, tedy kulturní referentka Andrea Ribovičová 
se svou asistentkou Karin Kašnou. Proběhly různé disciplíny a 
dovednostní soutěže, dále ping-pong, bazén, volejbal, nohejbal a jiné, 
vše ovšem po pravidelném pití piva. O hudbu se staral každý chvilku, ale 
povětšinu pomyslný DJ Pukec. Pořadatelé děkují všem za účast, obci za 
přípravu areálu a panu správci Petru Weimannovi za zapůjčení areálu.  
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Mýlil by se každý, kdo by se domníval, že učitelská práce je nudná svou každodenní 
jednotvárností danou rozvrhem hodin a tedy i pravidelným střídáním předmětů, které 
jsou vyučovány. Omyl! Není dvou stejných dnů a není ani dvou stejných hodin. Právě 
jako nejsou dva stejní žáci a ani dva stejní učitelé. Právě od jejich přístupu k žákům, 
k předmětům, od vybavení škol učebními pomůckami, od nadřízených orgánů a 
v neposlední řadě od samotných rodičů, to všecko odvisí. A na tu spolupráci s rodiči 
se podívejme. Dochází k ní jednak na schůzkách rodičovského sdružení, zejména na 
třídních schůzkách, někdy při příležitostných návštěvách rodičů ve škole, při setkání 
mimo školu. Ale byly doby, kdy se musel každý třídní učitel vykázat, kolik návštěv 
v rodinách za pololetí provedl. Snad nejběžnějším stykem rodičů s třídním učitelem 
jsou omluvenky. Tedy písemné zprávy zdůvodňující a omlouvající neúčast dítka ve 
školní práci. Kdysi to byla „korespondence“ mezi oběma stranami. Tu po čase 
nahradily žákovské knížky obsahující tzv. omluvný list. Stačilo uvést třeba: „11. - 17. 
dubna chřipka a podpis.“ Buďme upřímní; ne vždy byl podpis veden rukou rodiče. 

Chci uvést několik kuriózních omluvenek, které mně utkvěly přes oponu času až dodnes. 
   -„Omlouvám syna Jaroslava za pozdní příchod do školy. Nedržely mu vlasy.“ Podepsána zcela věrohodně maminka 
žáka. Tato perla zaslouží vysvětlení. To bylo v době, kdy se část žáků přestala česat „na pěšinku“ a změnila účes 
nutící vlasy přejetí od čela přes temeno hlavy do týla. Pochopitelně docházelo k tomu, že ne vždy vlasy poslechly, a 
tak přicházeli hoši s bujnými čupřinami. Zmíněný Jaroslav nesl nelibě pošklebky jednoho z učitelů a proto se 
následujícího rána rozhodl vlasy potřít nějakou brilantinou. Hledal ji marně a tak v zoufalství hrábl do hrnku se sádlem 
a vlasy potřel. Protože pocítil, že sádlo z něj „voní“, přetřel účes nějakou voňavkou, ale sádlo na hlavě žluklo. I bylo 
nutno hlavu umýt a pracně vlasy vysušit, což v časech, kdy nebyl fén ještě znám, bylo dost zdlouhavé. Jarek přišel až 
na třetí hodinu. 
   -„Prosym omluvte moja céra Tereza kera nemohla přysť do školi bo mjela vřet na ř…“ Podpis matky. V kraji, kde 
tato omluvenka vznikla, zvlášť dospělým po válce dělal pravopis velké potíže. Snad bych měl dodat, že v posledním 
slově následovaly 2 Y a jedno T! 
   -„Vážený pane učiteli! Ve středu minulý týden si můj syn stěžoval, že ho svědí hlava. Vyčesal pak 1 exemplář vši 
dětské hlavové (Pediculus capitis). Použil jsem ihned přípravek ORTHOSAN/BF 45, jehož správné použití plně 
postačuje ke zničení výše jmenovaného hmyzu (viz časopis Vesmír 58, 1979, str. 243). Ve čtvrtek jsem na hlavě 
svého syna žádnou veš nenašel. V pátek po příchodu ze školy jsme ale opět několik vší nalezli. Samozřejmě jsme 
ihned provedli odvšivení. Je zřejmé, že si Martin vši přináší ze školy. Je velmi pravděpodobné, že tento hmyz na něj 
přilézal od některého ze spolužáků. 
   Vzhledem k těmto skutečnostem nepustím svého syna do školy dříve, dokud se celá záležitost nevysvětlí. 
   Proto Vás prosím, vážený pane učiteli, abyste byl tak laskav a prověřil zavšivení třídy, případně všiváky vykázal ze 
školy a poučil jejich rodiče o způsobu odvšivení. Současně Vás prosím, abyste mně podal krátkou písemnou nebo 
telefonickou zprávu, zda mohu svého syna pustit do školy bez nebezpečí opětného zavšivení.“ Podpis otce a číslo 
telefonu. 
   A jak to dopadlo? Viník byl neprodleně zjištěn a již druhý den se dostavil do školy ostříhaný do hola, vymydlený a 
mám dojem, že i lehce navoněný. 
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MIMO ŘÁDNÁ PŘÍLEŽITOST:  BEZPLATNÝ ODVOZ A LIKVIDACE AUTOVRAK Ů 
ŽDB, a.s. Bohumín ve spolupráci  s Městem Kravaře pořádají 

BEZPLATNÝ  ODVOZ A EKOLOGICKOU LIKVIDACI VOZIDEL UR ČENÝCH K LIKVIDACI.  
MAJITELÉ, KTEŘÍ  POTŘEBUJÍ  EKOLOGICKY ZLIKVIDOVAT VOZIDLO,  SI MOHOU TERMÍN ODVOZU 
DOHODNOUT NA TEL. ČÍSLE  604 228 312, KDE VÁM SDĚLÍ DALŠÍ PODROBNOSTI. PROTOKOL POTŘEBNÝ 
K TRVALÉMU VYŘAZENÍ VOZIDLA  Z  REGISTRU  BUDE PŘEDÁVAJÍCÍMU VYSTAVEN  IHNED PO  PŘEVZETÍ 
VRAKU. 
TATO AKCE PLATÍ V PR ŮBĚHU MĚSÍCE ZÁŘÍ 2010.  BEZPLATNÉ ODVOZY  BUDOU ZAJIŠŤOVÁNY 
PRŮBĚŽNĚ  DLE KONKRÉTNÍCH  POŽADAVK Ů  MAJITEL Ů PŘÍMO Z MÍSTA ODSTAVENÍ AUTA.                         

 
VYUŽIJTE TUTO VÝJIME ČNOU MOŽNOST  EKOLOGICKÉHO ODSTRAN ĚNÍ VAŠEHO 

DOSLOUŽILÉHO VOZIDLA! 
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Díky zodpov ědným ob čanům ušet řila naše obec životnímu prost ředí 
řadu surovin 

Loni občané odevzdali k recyklaci 24 televizí a 10 monitorů 

Naše obec už několik let poskytuje občanům možnost třídit vysloužilé spotřebiče – mimo jiné televize a monitory. Nyní 

můžeme přesně vyčíslit, kolik elektrické energie, ropy, uhlí, primárních surovin a vody jsme díky tomu ušetřili 

životnímu prostředí, stejně jako o kolik jsme snížili produkci skleníkových plynů nebo nebezpečného odpadu. 

Informace nám poskytla analýza neziskové společnosti ASEKOL, která pro nás zajišťuje sběr a recyklaci občany 

tříděných elektrozařízení.   

Zpětný odběr a recyklace jedné televize uspoří tolik energie, kolik spotřebuje žárovka za čtyři měsíce nepřetržitého 

svícení, spotřebu ropy osobního automobilu za 22 km jízdy nebo zabrání vzniku odpadní vody z deseti sprchování. 

Tato zjištění přinesla analýza dopadu sběru a recyklace televizí a monitorů na životní prostředí, jejíž vytvoření 

iniciovala společnost ASEKOL. Výsledek studie jednoznačně prokázal, že zpětný odběr elektrozařízení je pro životní 

prostředí přínosný. 

Studie posoudila systém zpětného odběru televizorů a počítačových monitorů. Hodnotí jejich sběr, dopravu 

a zpracování až do okamžiku finální recyklace jednotlivých frakcí vyřazených spotřebičů do nového produktu nebo      

k jejich konečnému zneškodnění. Pro každou frakci byly vyčísleny dopady na životní prostředí. Výsledky studie byly 

prezentovány jako spotřeba energie, surovin, emise do ovzduší, vody a produkce odpadu.  

Podle údajů společnosti ASEKOL občané naší obce v loňském roce vytřídili 24 televizí a 10 monitorů. Tím jsme 

uspořili 287,43 kWh elektřiny, 7,24 kg uhlí, 5,94 litrů ropy, 1501 litrů vody a 23,63 tun primárních surovin. Navíc jsme 

snížili emise skleníkových plynů o 76,3 kg CO2 ekv. a produkci nebezpečných odpadů o 0,308 tun.  

o 44 kg
2,89 l ropy

4,38 kg uhlí
744 l 162,39 kWh

9,73 kgo 163 kg

Jak naše obec prosp ěla životnímu prost ředí tříděním televizí v roce 2009

 

 

Když si uvědomíme, že například osobní automobil vyprodukuje za rok provozu 2 tuny skleníkových plynů a jedna 

čtyřčlenná domácnost průměrně ročně spotřebuje 2,2 MWh elektrické energie, jsou to impozantní čísla.  

Přestože studie byla zaměřena pouze na televize a monitory, přínos pro životní prostředí představuje recyklace všech 

ostatních druhů starých spotřebičů. Dík si tedy zaslouží všichni, kteří elektroodpad nevyhazují do popelnice nebo 

dokonce do přírody, ale odevzdávají do sběru.    
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Obr. Tyto krásné dožínkové věnce mohli 
zhlédnout  a obdivovat návštěvníci XI. ročníku 
dožínek Wojewódstva Śląskiego v sousední 
polské partnerské obci Pietrowice Wielkie 
v neděli 29.08.2010.  
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Povoleno Ministerstvem kultury pod evidenčním číslem MK ČR E 17490. Vydává Obecní úřad Sudice nákladem 
200 výtisků. 

Chcete inzerovat v  našem zpravodaj i?  
Příspěvky do Sudického zpravodaje  
přijímáme na OÚ v Sudicích. 
Ceník inzerce  
Velikost cena 
A4 500,00 Kč 
A5 250,00 Kč 
A6 125,00 Kč 
A7   65,00 Kč 

 
Chcete se podělit o Vaše zážitky, máte něco na srdci, chcete 
někomu poděkovat … ?  Vaše příspěvky můžete poslat        
e-mailem na adresu: vavrova@obec-sudice.cz, zaslat poštou 
na adresu: 
Obecní úřad Sudice, nám. P. Arnošta Jureczky 13, 747 25  
Sudice, donést osobně nebo vhodit do připravené urny 
v prodejně TEMPO v Sudicích. Značka: ZPRAVODAJ 
 

 
Základní škola a Mateřská škola 
Sudice, příspěvková organizace  

Vás zve na 
 

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ 
V MATEŘSKÉ ŠKOLE SUDICE 

 
dne 8. října 2010 od 10.00 – 17.00 

hodin do nových prostor na ulici 
Hlavní v areálu školy. 

 
Za vedení školy Vás srdečně zve  
Mgr. Miroslav Krist, ředitel školy  
a vedoucí učitelka MŠ Silvie Stříbná 
 


